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PROTOKÓŁ NR XXV/2020 z XXV sesji RADY MIASTA 

GDAŃSKA, która odbyła się w dniu 16 lipca 2020 roku 

w sali obrad Nowego Ratusza w Gdańsku ul. Wały 

Jagiellońskie 1 

 

 

Początek obrad godz. 900 

W sesji na 34 udział wzięło 33 radnych, 

Nieobecni radni – Rabenda Karol. 

 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu 

 

 

PUNKT 1 

SPRAWY REGULAMINOWE 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Otworzyła obrady XXV sesji Rady Miasta Gdańska. Powitała wszystkich uczestników sesji, 

wraz z mieszkańcami oglądającymi obrady. Sprawdziła listę obecności. 

 

Poinformowała o wpływie projektów uchwał. 

 

Wpłynął wniosek Prezydenta Miasta Gdańska o włączenie do porządku obrad projektu 

uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu Gdańskiemu Ogrodowi 

Zoologicznemu (druk 690);     

Wpłynął wniosek Klubu Koalicji Obywatelskiej i Klubu Wszystko dla Gdańska o włączenie 

do porządku obrad projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Rady 

Seniorów w Gdańsku (druk 691); 

 

Wpłynęła autopoprawka: 

(druk 689) - pkt 10, ppkt 1; 
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Przeprowadziła głosowania o włączenie: 

 

(druk 690) 

  za      - 30  

         przeciw   - 0 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Druk będzie w pkt. 10 ppkt 3 

 

 

(druk 691) 

  za      - 32  

         przeciw   - 0 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Druk będzie w pkt. 10 ppkt 4 

 

 

1. Sprawy regulaminowe 

 otwarcie sesji. 

 

Wpłynął wniosek Prezydenta Miasta Gdańska o włączenie do porządku obrad projektu uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie nadania statutu Gdańskiemu Ogrodowi Zoologicznemu (druk 690);    pkt 10, ppkt 3 

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  

Piotr Kryszewski  - Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej   

 

Komisja wiodąca: K. Zrównoważonego Rozwoju – nie opiniowała  

 

Wpłynął wniosek Klubu Koalicji Obywatelskiej i Klubu Wszystko dla Gdańska o włączenie do porządku obrad 
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projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Rady Seniorów w Gdańsku (druk 691);  NALEŻY 

ZWOŁAĆ KONWENT pkt 10, ppkt 4 

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Cezary Śpiewak – Dowbór – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

 

Wpłynęła autopoprawka: 

 

- (druk 689) – pkt 10, ppkt 1  

 

2. Komunikaty: 

- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska, 

- Komisje Rady Miasta Gdańska, 

- Prezydent Miasta Gdańska. 

 

3. Oświadczenia Klubów Radnych; 

 

4. Przedstawienie Raportu o stanie Miasta Gdańska za 2019 rok; 

 

5. Debata nad Raportem o stanie Miasta Gdańska za rok 2019: 

 

- wystąpienia mieszkańców;  

- dyskusja. 

 

6. Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Gdańska wotum zaufania (druk 678);    

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska    

 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

                           K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 

                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

                           K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 

                           K. Edukacji – pozytywna 

          K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 

         K. Kultury i Promocji – pozytywna 

         K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

                          K. Rewizyjna – nie opiniowała  

                          K. ds. Skarg, Wniosków i Petycji - pozytywna 

 

 

7. Sprawozdanie Prezydenta Miasta Gdańska z wykonania Budżetu Miasta Gdańska za rok 2019; 

 

- Wystąpienie Prezydent Miasta Gdańska Aleksandry Dulkiewicz; 
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- Wystąpienie przedstawicieli Klubów Radnych; 

- Przedstawienie opinii komisji stałych Rady Miasta Gdańska; 

 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

                           K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 

                           K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

                           K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 

                           K. Edukacji – pozytywna  

          K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 

         K. Kultury i Promocji – pozytywna 

         K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

               K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

 

- Pytania do Prezydenta Miasta, odpowiedzi, dyskusja; 

 

 

8. Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu 

Miasta Gdańska za 2019 rok (druk 679); 

 

                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                      Izabela Kuś – Skarbnik Miasta Gdańska 

                      Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

 

 

                            K. Rewizyjna – pozytywna  

 

 

- Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej – ref. Izabela Kuś –Skarbnik Miasta Gdańska  

 

- Uchwała Nr 1/2020 Komisji Rewizyjnej RMG z dnia 24 czerwca 2020 r. w sprawie rozpatrzenia sprawozdania 

finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2019r.  – ref. Kazimierz 

Koralewski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej RMG 

 

-  Głosowanie; 

 

 

9. Uchwała w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Gdańska  

za 2019 rok (druk 686);  

 

                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

                      Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej RMG 

 

- Uchwała Nr 2/2020 Komisji Rewizyjnej RMG z dnia 24 czerwca 2020 r. w sprawie wniosku o udzielenie 

absolutorium Prezydentowi Miasta Gdańska za 2019 rok – ref. Kazimierz Koralewski – Przewodniczący Komisji 

Rewizyjnej RMG; 
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- Przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej; 

- Wystąpienie przedstawicieli Klubów Radnych; 

- Dyskusja; 

- Głosowanie; 

 

 

10. Uchwały: 

 

 

1) w sprawie udzielenia gminie Chmielnik i gminie Jawornik Polski pomocy finansowej na usunięcie skutków powodzi 

(druk 689 + autopoprawka); 

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Aleksandra Dulkiewicz - Prezydent Miasta Gdańska  

Marek Bonisławski  - Dyrektor Biura Prezydenta   

 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

                           K. Samorządu i Ładu Publ. – nie opiniowała  

 

2) zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie zasad i trybu przyznawania stypendiów naukowych 

Prezydenta Miasta Gdańska im. Gabriela Daniela Fahrenheita (druk 688);   

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  

Grzegorz Kryger  - Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego  

 

Komisja wiodąca: K. Edukacji  – pozytywna 

 

3) zmieniająca uchwałę w sprawie nadania statutu Gdańskiemu Ogrodowi Zoologicznemu (druk 690);    

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  

Piotr Kryszewski  - Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej   

 

Komisja wiodąca: K. Zrównoważonego Rozwoju – nie opiniowała  

 

4)zmieniająca uchwałę w sprawie powołania Rady Seniorów w Gdańsku (druk 691);   

 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy: 

Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska  

Cezary Śpiewak – Dowbór – Przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej  

 

11. Wnioski, oświadczenia osobiste.  

12. Zakończenie obrad. 
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PUNKT 2 

KOMUNIKATY 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Poinformowała o bieżącej sytuacji epidemiologicznej w Gdańsku. Przedstawiła „zagrożone 

dochody miasta”. Przedstawiła frekwencje na ostatnich wyborach Prezydenckich.  

Poinformowała o zbliżającym się Jarmarku Św. Dominika. 

 

PUNKT 3 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW RADNYCH 

 

Radny CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR 

Podziękował za wysoką frekwencję w wyborach Prezydenckich. Zaprosił na spotkanie  

z Prezydentem Warszawy, Rafałem Trzaskowskim. Wspomniał o ważnych na tej sesji 

uchwałach, na które należy zwrócić uwagę, m.in. na uchwałę zmieniającą uchwałą  

w sprawie powołania Rady Seniorów w Gdańsku. Poinformował również o wystawieniu 

„rachunku” na 280 mln złotych, które mogłyby trafić do budżetu Miasta, dla Premiera 

Mateusza Morawieckiego i przekazał go na ręce Przewodniczącego Kazimierza 

Koralewskiego. 

 

Radny KAZIMIERZ KORALEWSKI 

Poinformował, że mimo sytuacji epidemiologicznej, wpływy do miasta są stabilne według 

odpowiedzi Ministra Finansów Sebastiana Skuzy na poselską interpelację i kształtują się 

na poziomie 100,1% w stosunku do roku 2019. Zadeklarował, że klub PiS będzie walczyć 

dla Gdańska o dotacje lub subwencje, chociaż nie zawsze zgadzają się z wydatkami miasta. 

Zaproponował, aby rozpocząć dzisiejszą sesję absolutoryjną odśpiewaniem Hymnu 

Narodowego. Poprosił wszystkich o powstanie. 

 

 
Radna BEATA DUNAJEWSKA 

Poinformowała, że część Polaków, która głosowała na Rafała Trzaskowskiego opowiedziała 

się za nowoczesnym Państwem. Jej zdaniem duża frekwencja w Gdańsku mówi o dużej 

świadomości i odpowiedzialności mieszkańców. Poinformowała, że jest to zasługa edukacji. 

Szczególnie dla niej ważny jest program prokreacji w Gdańsku. Zachęciła seniorów do 
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szczepień przeciw grypie. Poinformowała, że na tej sesji jest pierwsza okazja, aby 

podsumować miniony rok Prezydent Dulkiewicz Podziękowała za wszelkie dotacje Urzędu 

na edukację i zdrowie. 

 

 

PUNKT 4 

PRZEDSTAWIENIE RAPORTU O STANIE MIASTA GDAŃSKA ZA 2019 

ROK 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Przedstawiła prezentację na temat Raportu o Stanie Miasta za 2019 rok.  

Raport stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. 

 

 

PUNKT 5 

DEBATA NAD RAPORTEM O STANIE MIASTA GDAŃSKA ZA ROK 2019 

- WYSTĄPIENIA MIESZKAŃCÓW 

 

MAREK ŻYLEWSKI 

Opowiedział o szykanach ze strony BOMu nr 4 wobec niego i jego rodziny. Poinformował 

również, że do jego nieruchomości ostali domeldowani nowi lokatorzy bez jego wiedzy. 

Wspomniał również o złym stanie technicznym mieszkania jego rodziny. Stwierdził, że nie 

wykonano podjazdu dla wózka inwalidzkiego jego córki, o co wcześniej wnioskował. 

Poinformował, że od lat spotyka się z nieprawidłowościami w wykonywaniu prac 

remontowych i niezgodnościami z protokołami technicznymi administracji. Stwierdził, że od 

lat na Dolnym Mieście postępuje „hostelizacja lokali mieszkalnych” kosztem osób 

niezamożnych, czyli tych zamieszkujących lokale komunalne. Nadmienił, że jest  

w posiadaniu odpowiednich protokołów potwierdzających jego wypowiedź. 

 

PIOTR GRZELAK – ZASTĘPCA PREZYDENTA MIASTA 

Poinformował, że nie przypomina sobie, aby Pan Żylewski był u niego na interwencji. 

Zaprosił Pana na rozmowę z Dyrektorami poszczególnych wydziałów. 
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ALINA JÓZEFA STRZAŁKOWSKA 

Stwierdziła, że program ZdrovveLove dotyczy „antyrodzinnej edukacji seksualnej”. 

Poinformowała, że przeanalizowała poszczególne materiały i program zdrowia 

seksualnego kłamliwie stwierdza, że używanie prezerwatywy jest jedynym sposobem na 

uniknięcie infekcji przenoszonych drogą płciową. Krajowe Centrum ds. AIDS podaje, że 

„prezerwatywa chroni tylko w 90%”. Broszura programu nie wspomina również o skutkach 

inicjacji seksualnej w okresie dojrzewania, m.in. o zwiększonym niebezpieczeństwie 

zakażeń zstępujących, np. niepłodności, infekcji płodu, czy nowotworów. Stwierdziła, że 

program ZdrovveLove przyczyni się do zwrotu infekcji przenoszonych drogą płciową 

młodych Gdańszczan i w rezultacie doprowadzi do wzrostu problemów niepłodności  

i nowotworów. Można było tego uniknąć poprzez skupienie się na prowadzeniu w szkołach 

Wychowania do Życia w Rodzinie. Poinformowała, ze Polska ma najniższy wskaźnik chorób 

przenoszonych drogą płciową na 100 tysięcy mieszkańców w porównaniu do innych krajów 

Europy. Stwierdziła, że program ZdrovveLove wprowadził również „ideologiczną deklarację 

praw seksualnych”, która jest narzędziem ideologii gender. Poinformowała, że 

wprowadzanie tej ideologii jest sprzeczne z zasadami Konstytucji Rzeczpospolitej Polskiej 

i zażądała od władz Gdańska „ochrony dzieci przed demoralizacją i wycofania się  

z finansowania warsztatów ZdrovveLove”. 

 

WOJCIECH KAMIŃSKI 

Poinformował, że obawia się o budżet miasta gdańska, gdzie różnica pomiędzy wydatkami 

a przychodami wynosi 120 milionów. Rosnąć zaczęło również zadłużenie Gdańska, które 

sięga prawie 1 miliarda złotych. Stwierdził, że na liście wydatków miasta znajdują się 

niepotrzebne pozycje, np. dzieła sztuki, czy urodziny bloku mieszkalnego. Jego zdaniem są 

również wydatki na „szkodliwe” działania, np. leczenie niepłodności metodą inVitro, który 

ma niewielką skuteczność. Stwierdził, że edukacja seksualna w szkołach została 

opracowana zgodnie z badaniami WHO, które przeprowadzono na „zwyrodnialcach 

seksualnych” oraz, że „popycha dzieci w kierunku przedwczesnej inicjacji seksualnej”. 

Nazwał program szkodliwym. Stwierdził również, że miasto próbuje „ratować budżet” 

poprzez podwyższanie różnorakich opłat, np. za wywóz śmieci. Jego zdaniem Gdańsk 

wydaje pieniądze bez należytej kontroli i szacunku do mieszkańców. Zażądał 

wprowadzenie „programu naprawczego” budżetu miasta poprzez rezygnację  

z niepotrzebnych wydatków i rezygnację z finansowania i wycofania edukacji seksualnej  

z gdańskich szkół. 

 



9 
 

ADAM CHMIELEWSKI 

Zwrócił się o ujawnienie szczegółowego raportu z awarii przepompowni na Ołowiance. 

Poinformował również, że dobra ocena ratingowa przedstawiona w raporcie za 2019 roku 

jest nieprawdziwa, a amerykańska agencja ratingowa Fitch ocenia wiarygodność Gdańska 

jeżeli chodzi o zadłużenie „średnio”. Dochody własne miasta systematycznie rosną, co 

oznacza, że opłaty dla mieszkańców są coraz wyższe. Zaapelował do władz Gdańska  

o rozwagę.   

 

MAGDALENA CHMIELEWSKA 

Stwierdziła, że niektóre projekty z Budżetu Obywatelskiego powinny być realizowane bez 

względu na wygraną, ponieważ są to obowiązki miasta, np. oświetlenie przejść dla pieszych. 

Poinformowała o obawia, że wybory polityczne mieszkańców mogą rzutować na ich 

biznesie, tak jak rzutują na biznesie znanego gdańskiego piekarza, który zadeklarował 

poparcie dla partii PiS. Jest to niezgodne z założeniami Modelu Równego Traktowania. 

Wyraziła również niepokój względem Gdańskiego Programu Edukacji Kulturowej, który, jej 

zdaniem, będzie rozpowszechniał ideologię gender wśród dzieci i młodzieży poprzez 

placówki edukacyjne. Nie zauważyła również żadnych ewentualnych kontroli realizacji tego 

programu przez Kuratorium Oświaty, czy Ministerstwo Edukacji. Stwierdziła, że nie 

wspomina się również o kosztach, które ta inwestycja pochłonie. Zapytała ile pieniędzy  

z podatków jest przeznaczonych na realizację Programu, który wpływa negatywnie na 

dzieci. 

 

PIOTR SEWERYN PAWŁOWSKI 

Pracował nad opracowywaniem Modelu na rzecz Równego Traktowania, ale stwierdził, że 

stan realizacji jest niezadowalający. Stwierdził, że w Raport nie wspomina o różnych 

przesłankach związanych z wprowadzeniem tego Modelu, m.in. przesłankach 

wyznaniowych, czy też bezwyznaniowych. Poinformował, że Gdańskie Centrum Równego 

Traktowania, o którym wspomniała Pani Prezydent zostało zlikwidowane i wielu 

beneficjentów zostało bez jego pomocy. Wspomniał również, że została przeprowadzona 

ankieta wśród dyrektorów szkół na temat świeckości ich placówek, z której wyszło, że 

nieobowiązkowe lekcje religii są umieszczane pomiędzy obowiązkowymi zajęciami  

w ponad 50% przypadków. Ponadto w 14% szkół, które odpowiedziały na ankietę,- nie ma 

etyki. Stwierdził, że wiele szkół propaguje religię katolicką, chociaż powinny być świeckie. 

Około 6000 uczniów szkół publicznych pochodzi z rodzin niewierzących. W 2019 roku na  

8 szkół, które poprosiło Kurie Biskupią o zmniejszenie wymiaru ilości lekcji religii wszystkie 
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dostały zgodę. Zaapelował do Dyrektorów o skorzystanie z takiej możliwości. Poprosił 

Prezydenta Kowalczuka o założenie publicznej strony na Facebooku. Poprosił również  

o szkolenia dla dyrektorów gdańskich szkół z zakresu ustawy o dostępie do informacji 

publicznej oraz ustawy o gwarancji wolności sumienia i wyznania. Poinformował również  

o Szkole Podstawowej nr 82, która przyjęła plan przeniesienia katechezy ze szkoły do sali 

parafialnej. 

 

TOMASZ RAKOWSKI 

Stwierdził, że miasto Gdańsk „nie ma gospodarza”. Poinformował, że odnosi wrażenie, że 

Prezydent Dulkiewicz pracuje na część etatu dla miasta, a część etatu dla Platformy 

Obywatelskiej na terenie całego kraju, co jest finansowane przez podatki mieszkańców. 

Zapytał, kiedy Prezydent była w dzielnicy Nowy Port, aby zainterweniować wobec spalarni 

odpadów Port Service. Wspomniał również o problemie wysypiska na Szadółkach oraz 

korkach, które prowadzą do dzielnic południowych Gdańska. Stwierdził, że prawdziwy 

gospodarz powinien rozwiązywać te problemy.  Poinformował, że koszty związane  

z wywozem odpadów generują metry kwadratowe nieruchomości, a nie ludzie tam 

zamieszkujący, co nazwał „absurdem”. Stwierdził, że Pani Prezydent i jej zespół nie 

poradzili sobie z systemem wynajmowania rowerów, który zbankrutował. Jego zdaniem 

rząd polski interweniuje w sprawy miasta, dlatego, że Prezydent sobie nie radzi. 

 

MARIUSZ BĄK 

Poinformował, że od 2013 roku stosuje się do obowiązkowej segregacji odpadów  

i wnioskuje, że duża część mieszkańców robi to, co on. Niestety otrzymali oni podwyżkę 

cen wywozu o 100%, co nie zostało uzasadnione poprzez odpowiednie kalkulacje. Zostało 

to wytłumaczone tylko poprzez odpowiednie ustawy wprowadzone przez rząd polski oraz 

wymogi Unii Europejskiej dotyczącej recyklingu, które Gdańsk spełnia. Poinformował, że 

głębsze analizy udostępnia on na stronie internetowej Stowarzyszenia Odpowiedzialny 

Gdańsk. Zaproponował Pani Prezydent wydanie dyspozycji wykonania uczciwej kalkulacji 

dotyczące wywozu odpadów i cen z tym związanych. Stwierdził, że najbardziej ucierpią na 

podwyżce wdowy, których dzieci wyprowadzą się, co związane jest z niesprawiedliwym 

sposobem naliczania opłat za wywóz odpadów. Poinformował również, że program 

ZdrovveLove wprowadził „nachalną edukację seksualną” do szkół. Skutkiem tego może być 

wzrost nadużyć seksualnych na dzieciach. Zwrócił się do dyrektorów szkół, aby zapoznali 

się ze skutkami nieodpowiedniej edukacji seksualnej. 
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MAREK SKIBA – PREZES STOWARZYSZENIA ODPOWIEDZIALNY GDAŃSK 

Stwierdził, że miasto musiało powtórzyć przetarg na wyłonienie realizatora projektu 

ZdrovveLove, ponieważ za pierwszym razem nikt się nie zgłosił. Od 2018 roku nie ma 

również informacji na temat autora tego projektu. Jego zdaniem autor zwyczajnie „wstydzi 

się” przyznać do tego. Jednym z dokumentów na które powołuje się program ZdrovveLove 

jest Deklaracja Praw Seksualnych Człowieka, którego autorem, prawdopodobnie, jest 

amerykańska agencja Planned Parenthood odpowiedzialna za blisko 350 tysięcy aborcji 

rocznie w samych Stanach Zjednoczonych. Zwrócił uwagę, że ZdrovveLove zachęca 

małoletnich do uprawiania seksu z kim chcą, kiedy chcą i gdzie chcą. Ponadto matryce 

seksualne, które przytacza program nie opracowało WHO jak ulotka wskazuje i nie ponosi 

za ich stosowanie odpowiedzialności. Poinformował, że nie jest to rzetelna wiedza, ani 

rzetelni fachowcy.  

 

RAFAŁ KULASZEWICZ 

Zapytał o to, jak będzie wyglądało finansowanie sportowców na terenie Gdańska w związku 

ze stanem epidemii. Również, czy po ewentualnej wygranej naszych piłkarzy Pucharu 

Polski, miasto podwyższy środki na promocję klubu oraz czy miasto planuje kontynuować 

inicjatywę „Porozmawiajmy przy Stole”. 

 

JAROSŁAW PACZOS 

Stwierdził, że kompostownia Zakładu Utylizacyjnego Szadółki działa prawidłowo, natomiast 

zbyt dużo procesów technologicznych dzieją się na zewnątrz i dolegliwości zapachowe 

wynikają ze zbyt dużej ilości odpadów zielonych. Związany z tym jest również problem 

spalarni – proces wyboru lokalizacji był w ostatnich latach za mało transparentny. 

Powiedział, że liczy na deklarację Prezydent Dulkiewicz, że przyszła spalarnia będzie 

spalać wszystkie rodzaje odpadów, które, poprzez ich składowanie na otwartej przestrzeni, 

generują problemy odorowe oraz że nigdy nie zostanie podwyższona maksymalna 

wysokość składowania odpadów na kwaterach. Ponadto stwierdził, ze większość planów 

zagospodarowania przestrzennego jest przestarzałych, a proces ich realizacji różni się 

poprzez ich interpretację. Jego marzeniem byłoby stworzenie takiej instytucji, która 

realizowałaby wszystkie zadania dotyczące przestrzeni publicznej, czyli przygotowywanie 

planów i ich realizacja oraz eksploatacja. Liczy na powstanie w Gdańsku funkcji architekta 

miasta. 
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MARIA IWONA BELAMIN 

Zadała pytania: czy termin zakończenia budowy spalarni odpadów na 2023 rok zostanie 

dotrzymany i na jakim etapie jest budowa? Jak spalarnia wpisuje się w program 

środowiskowy i program gospodarki odpadami? Czy Miasto przewiduje jeszcze jakieś 

programy dla mieszkańców w zakresie gospodarki odpadami? Zwróciła uwagę, że 

segregacja odpadów jest kluczową sprawą i trzeba uświadomić społeczeństwo na ten temat.  

 

IWONA STANKIEWICZ 

Jest wicedyrektorem Szkoły Podstawowej nr 6 w Gdańsku, która została odremontowana 

ze środków Miasta. Zwróciła uwagę na subwencję oświatową, która jest za mała na obecne 

potrzeby. Coraz więcej ludzi chce mieszkać w Gdańsku, co oznacza, że szkoła, w której 

pracuje mówczyni, pozbędzie się swojego atutu – czyli szkoły jednozmianowej. Ten rejon 

potrzebuje nowej szkoły, jeżeli edukacja ma zostać na tak dobrym poziomie na jakim jest. 

Pogratulowała Miastu za znalezienie kilku tysięcy miejsc przedszkolnych bez wydatków na 

inwestycje. To wynik właściwej reakcji na potrzeby mieszkańców. Cieszą ją działania Miasta 

i to, że można liczyć na pomoc i zrozumienie. Zwróciła uwagę na Gdańską Platformę 

Edukacyjną, która, jej zdaniem, jest znacznikiem nowoczesności edukacji w Gdańsku. 

Gdańscy nauczyciele mogą liczyć w Gdańsku na szacunek i wsparcie, którego nie 

utrzymują od Ministerstwa Edukacji Narodowej. Zastanawia się, czy Gdańsk Południe może 

liczyć na powstanie nowej szkoły, przedszkola i żłobka publicznego. Zadała również pytanie 

czy powstanie centrum wsparcia dla nauczycieli w rozwoju i w kryzysie. Zapytała również 

co z Tygodniem Demokracji we wrześniu i edukacją dotyczącą praw człowieka. 

 

PAULINA NOWAK 

Edukacja jest jedną z ważniejszych przestrzeni każdego miasta i każdej lokalnej 

społeczności. Stwierdziła, że w Gdańsku jest miejsce dla młodych ludzi, którzy chcą się 

rozwijać i chcą się angażować w projekty społeczne, m.in. w Forum Młodych w Europejskim 

Centrum Solidarności. Bardzo ucieszyło ją istnienie w mieście programu wspierania 

edukacji u uzdolnionych dzieci i młodzieży – pozwala to docenić młodych ludzi. Kolejnym 

programem, który wspomniała jest Fundusz Młodzieżowy. Uważa również, że współpraca 

w mieście i radach dzielnic jest dobra, poza wyjątkami, mowa tutaj o konflikcie w Radzie 

Dzielnicy Stogi. Zaapelowała o wsparcie tej dzielnicy i zachęciła do obserwowania grupy 

na Facebooku radnych dzielnicy Stogi. Liczy na jeszcze większe wsparcie ze strony miasta 

oraz ma nadzieję, że mediacje i dialog pomoże w rozwiązaniu trudnej sytuacji w tej Radzie. 
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Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała, że Radzie Miasta Gdańska jest znany problem Rady Dzielnicy Stogi  

i mediacje są w przygotowywaniu. 

 

ŁUKASZ ŚWIACKI – Przewodniczący Zarządu Rady Dzielnicy Piecki Migowo 

W roku 2019 decyzją Rady Miasta Gdańska budżety rad dzielnic zostały znacząco 

zwiększone i, w przypadku zachowania wysokiej frekwencji, mogły wynosić one 18 złotych 

w przeliczeniu na jednego mieszkańca. W przypadku liczniejszych rad dzielnic powstawały 

dość wysokie sumy, które można było przeznaczyć na inwestycje. Z Raportu o Stanie 

Miasta wynika, że pomimo pewnych trudności, sytuacja finansowa Miasta Gdańska w 2019 

roku była dobra. Niestety wzrost wydatków i dochodów był niewspółmierny. Różnica 

wyniosła ponad 100 milionów złotych. Spadło bezrobocie, utrzymał się dodatni przyrost 

naturalny, wzrosła liczba podmiotów gospodarczych, które płacą w mieście podatki. Mimo 

tych pozytywnych aspektów, różnica była aż tak wysoka. Zapytał, czy planowane są 

rozwiązanie systemowe, które zrekompensowałyby samorządom ubytek dochodów. Są 

oczekiwane pewne stałe rozwiązania. Miasto Gdańsk dobrze sobie radzi z takimi 

problemami finansowymi, ale w przypadku mniejszych gmin widniała nawet wizja 

bankructwa. Drugi problem, który poruszył to aktywność rad dzielnic ujęte w Raporcie. Nie 

odnalazł tam informacji, jak tworzona jest lista priorytetów inwestycyjnych w mieście i czy 

odzwierciedla ona potrzeby w poszczególnych dzielnicach. Obecnie jest tak, że rady 

dzielnic mogą podejmować inwestycje priorytetowe, czyli te widziane okiem lokalnych 

aktywistów oraz społeczników. Lista potrzeb inwestycyjnych często różni się z perspektywy 

magistratu i rad dzielnic. Liczy na skonfrontowanie potrzeb miejskich z potrzebami 

dzielnicowymi. Na początku kryzysu spowodowanego pandemią covid-19 Prezydent 

spotkała się z zarządami rad dzielnic, aby dowiedzieć się, jakie inwestycje kontynuować 

oraz nawet zapoczątkować, co było bardzo dobrym podejściem.  Czas pokaże, że wpłynie 

to bardzo dobrze na obecną sytuację w mieście. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Podziękowała posłowi z Gdyni, Marcinowi Horale, który wprowadził znaczne zmiany 

dotyczące samorządów gminy. Podziękowała również Panu Żylewiczowi oraz Pani Nowak, 

którzy zwrócili uwagę na istotne problemy. Zwróciła uwagę na prezentowanie prawdziwych 

wartości na Sali obrad. Odniosła się do wypowiedzi Tomasza Rakowskiego. Stwierdziła, że 

dbanie o zdrowie mieszkańców jest zadaniem rządu Polskiego. Programy profilaktyczne 

prowadzone przez miasto świadczą o trosce o społeczeństwo. Wyraziła tęsknotę za 
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spotkaniami w dzielnicach i za dyskusjami tam prowadzonymi. Zapewniła również, że 

razem ze swoim zespołem pracuje nad innym formatem spotkań. Wspomniała  

o regularnych spotkaniach z dyrektorami placówek oświatowych, które są przeprowadzane 

online. Zapewniła również, że budowany zakład termicznego spalania odpadów będzie 

spalał wszystko, co nie nadaje się do recyclingu. Ta inwestycja jest elementem 

zamykającym ruch odpadów w Trójmieście. Poinformowała również, że programy 

edukacyjne o segregowaniu odpadów nie mają daty ważności i będą trwały jak najdłużej. 

Podkreśliła swoją solidarność z gdańskimi nauczycielami 

 

IZABELA KUŚ – Skarbnik Miasta Gdańska 

Chciała odnieść się do tematu związanego z ratingiem miasta oraz kondycji finansów. 

Poinformowała, że nie istnieje żaden alternatywny raport agencji Fitch Ratings. Odniosła 

się do ostatniego raportu z maja – potwierdziła, że zdolność do zwiększania dochodów 

miasta została oceniona na ocenę „słabą”, tak jak wszystkich ocenianych miast w Polsce. 

Potwierdziła również, że stabilność wydatków jest oceniana na poziomie średnim oraz że 

możliwość dostosowania wydatków otrzymała ocenę „mocną”. Ta ostatnia cecha, 

stwierdziła, daje w tym roku nadzieję, że skutki kryzysu dochodów miejskich można 

ograniczać poprzez zamrożenie wydatków. Poinformowała, że miasto będzie tak 

ograniczać wydatki, aby nie korzystać z IV edycji tarczy antykryzysowej – żeby jeszcze 

dodatkowo miasta nie zadłużać. Przekazała również, że w ocenie ratingowej jest brana pod 

uwagę kondycja finansowa samorządu, jak i spółek miejskich, które, swoją działalnością 

inwestycyjną nie stanowią zagrożenia dla miasta. Dzięki dobrej ocenie Gdańsk może 

korzystać z kredytów instytucji międzynarodowych. Przypomniała, że Gdańsk w 2019 roku 

po raz pierwszy od 6 lat zaciągnął kredyt. W tej chwili realizowany jest 6-miliardowy plan 

inwestycyjny, który jest realizowany w dużej mierze ze środków unijnych. W tym roku 

zaciągnięty został kredyt, który pokrywa tylko i wyłącznie wydatki inwestycyjne. 

 

PIOTR KOWALCZUK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Stwierdził, że życie seksualne gdańszczan było głównym tematem roku 2019. Wiedza nie 

demoralizuje i każdy ma prawo z niej skorzystać. Każdy z rodziców i opiekunów ma prawo 

wybrać to, z czego będą się uczyć uczniowie. Poinformował, że jest nieprawdą, że Gdańsk 

demoralizuje i nie chroni dzieci. Chroni je również przed pedofilami i ideologiami. Ocena 

tego, co pojawia się w programach należy tylko i wyłącznie do specjalistów, a to, czy dzieci 

i młodzież z tego skorzystają – do rodziców, którzy wydają zgodę na uczestnictwo w tych 

programach. Program ZdrovveLove jest realizowany również za wiedzą i zgodą Rady 
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Miasta Gdańska. Jeżeli chodzi o skuteczność in vitro – do dnia dzisiejszego urodziło się 

240 dzieci i, jak stwierdził, nie mu oceniać, czy rodzice zechcą skorzystać z tego programu, 

jednakże taką możliwość stworzyła Rada Miasta Gdańska z chwilą, gdy rząd Prawa  

i Sprawiedliwości odebrał taką możliwość w programie ogólnopolskim. W grudniu 2019 roku 

zostały zabezpieczone pieniądze na realizację programu. Gdańskie Centrum Równego 

Traktowania dalej ma szansę funkcjonować, jeżeli jego program będzie złożony  

w oczekiwany sposób. W Gdańsku realizowanych jest tygodniowo 4200 godzin zajęć religii 

i 400 godzin zajęć etyki. Nie ma takiej możliwości, aby te zajęcia zawsze były na początku, 

bądź na końcu planu lekcji. W tej chwili są przygotowywane dwa partnerstwa z podmiotami 

nie samorządowymi na budowę dwóch szkół na południu miasta. Na ten moment  

w gdańskich szkołach uczy się ponad tysiąc dzieci, które przybyły tutaj z rodzicami, którzy 

wybrali Gdańsk swoją nową ojczyznę. W najbliższym czasie powstanie pięć nowych 

przedszkoli, które rozwiążą problemy z brakiem miejsc dla 3-latków. Z środków unijnych 

powstanie również pięć żłobków, każdy po 100 miejsc. W tym roku budżet samej edukacji 

wynosi ponad 950 milionów złotych, jest to wzrost o około 19% w porównaniu z rokiem 

ubiegłym. Ustawowo jest zapisana również podwyżka dla nauczycieli, która ma nastąpić 

we wrześniu. Centrum wsparcia dla nauczycieli w kryzysie jest na pewno bardzo potrzebne, 

ale na razie żadna taka oferta nie wpłynęła. Gdańsk nie prowadzi programów stricte 

zdrowotnych, natomiast prowadzi programy, które są profilaktyczne – kwota na nie 

przeznaczona wyniosła ponad 25 milionów złotych.  

 

ADAM KOROL – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu 

Gdańsk zamierza, pomimo pandemii, w tym roku wesprzeć gdańskie kluby kwotą powyżej 

4 milionów złotych. Miasto wspiera nie tylko dzieci i młodzież w klubach sportowych, ale też 

sportowców, którzy przygotowują się do Olimpiady. Gdańsk planuje również nagrodzenie 

Lechii Gdańsk, jeżeli drużyna wygra Puchar Polski. 

 

PIOTR GRZELAK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Stwierdził, że tematem równie często poruszanym jak wcześniej wspomniana edukacja 

seksualna w roku 2019 była gospodarka odpadami komunalnymi i jest to bardzo poważne 

zadanie stojące przed gminą. Wspomniana przez Pana Tomasza Rakowskiego podwyżka 

cen wywozu odpadów jest napędzana również przez politykę ogólnopolską i decyzjami 

Ministra odnośnie składowania odpadów. Teraz odpady mieszkańców Gdańska muszą być 

zutylizowane w rok, a nie, jak wcześniej, w trzy lata. Efektem jest nadpodaż odpadów na 

rynku w związku z czym jego utylizacja musi więcej kosztować. Podwyżka cen jest również 
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zależna od wniesionego obowiązku segregacji odpadów. Gmina musi teraz kontrolować 

osoby niesegregujące odpady, co powoduje długotrwały proces administracyjny. To 

powoduje, że osoby, które uczciwie deklarują niemożność segregowania odpadów są i tak 

zmuszone to robić. Procesy administracyjne wymagają zaangażowania większej ilości 

urzędników, co jest drugim elementem wzrostu cen. Trzecim elementem są nieruchomości 

niezamieszkałe. Koszty związane z odpadami zostały przeniesione przez Ministerstwo na 

mieszkańców. Poinformował, że zakład budowany na terenie wysypiska to tak naprawdę  

w części elektrociepłownia, która będzie odpowiadała na zapotrzebowanie mieszkańców 

na ciepło w sposób bardziej ekologiczny niż dotychczasowe źródła. W tej chwili Miasto jest 

na etapie wydobycia gruntów, które będą pod ewentualną spalarnią. Zamysł jest taki, aby 

na jesieni przejść już do ostatecznej części inwestycji, czyli tej związanej z budową samej 

instalacji. Stwierdził, że jest pomysł na to, aby plany zagospodarowania przestrzennego 

unowocześnić, ale samo planowanie się wydłuża ze względu na instytucje uzgadniające. 

W tej chwili Miasto również przystępuje do kolejnego etapu związanego z edukacją 

odpadową – pierwszym etapem był symboliczny „Super Sorter”, który mówił o tym, że 

trzeba segregować odpady, następnym etapem było jak je segregować. Teraz odbywają się 

rozmowy z mieszkańcami, aby tę komunikację i edukację usprawnić.  

 

- DYSKUSJA 

 

Radna BEATA DUNAJEWSKA 

Podziękowała wszystkim mieszkańców, którzy się wypowiedzieli, w szczególności tym, 

którzy nie mówili o ZdrovveLove. Stwierdziła, że nie ma programu edukacji kulturowej, ale 

Miasto jest na etapie tworzenia ankiet, które pytają o warsztaty i imprezy. Zwróciła uwagę 

na wypowiedź Pauliny Nowak, byłej Przewodniczącej Młodzieżowej Rady Miasta Gdańska 

i stwierdziła, że tak wygląda przyszłość i wyraziła nadzieję, że nie będzie tak źle.  

 

Radny JAN PERUCKI 

Podziękował mieszkańcom, którzy zechcieli podzielić się opinią na temat miasta. Stwierdził, 

że jest to dobra okazja do ocenienia polityki prowadzonej przez polityków. Przytaczając 

temat poruszany przez mieszkańców, czyli gospodarkę komunalną, należy zwrócić uwagę 

na oddaną już inwestycję, czyli kompostownie, która jest panaceum na bolączki 

mieszkańców Jasienia, jak i również Port Czystej Energii, inwestycję, która dopiero się 

zaczyna. W tej chwili oddawana jest ulica Zeusa, kończą się prace nad ulicą Koziorożca, 

mieszkańcy czekają również na odnowienie ulicy Kielnieńskiej. Stwierdził, że dobrym 
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pomysłem jest prowadzenie przez SP nr 82 lekcji katechezy poza murami szkoły, ale zwrócił 

uwagę również na drugie dno tej sytuacji. Chciałby, aby ta placówka miała w przyszłości 

rozbudowane warunki techniczne, warunki do nauczania. To również aktywność 

obywatelska – cieszy frekwencja ponad 70-procentowa. W Gdańsku chce postawić na 

otwartość, chociaż, przyznał, kwestie ekologiczne są równie ważne, dlatego ponad  

18,5 miliona złotych w tym roku będą do rozdysponowania na cele „około zielone”. Gdańsk 

to obecne realizacje, ale również wyzwania, które na nas czekają. Radny bardzo liczy na 

rozwiązanie w przyszłym roku problemu ulicy Spacerowej, której ruch samochodowy 

zakłóca inne dzielnice, np. Oliwę. Liczy na realizację buspasów. Zwrócił również uwagę na 

budowę dwóch nowych przystanków kolei metropolitalnej oraz wprowadzenie i kontynuacja 

zielonej polityki miasta. Czeka na realizację Nowej Warszawskiej i  połączenie Wrzeszcza 

z Gdańskiem Południe.  

 

Radny WOJCIECH BŁASZKOWSKI 

Analizując kwestią udzielenia wotum zaufania Prezydent Miasta należy pochylić się nad 

całością wykonania budżetu. Podał kilka przykładów inwestycji infrastrukturalnych, które 

pozwoliły starszym osobom na odnalezienie się w mieście, a także młodym na realizację 

swoich działań. Budowa obiektu szkolnego przy ulicy Jabłoniowej, bardzo nowoczesny  

z przyległą do niej infrastrukturą sportową, modernizacja boisk szkolnych przy  

ul. Budowlanych i Opolskiej – to kilka z nich. Zachęcił do wizyt na tych obiektach. Ucieszył 

się z realizacji, wobec Budżetu Obywatelskiego, inwestycji edukacyjnych w Gdańsku 

Wrzeszczu. Rozbudowany Dom Pomocy Społecznej przy ul. Polanki to jeden z przykładów 

inwestycyjnych dla osób starszych. Są też inwestycje w rozwój człowieka, np. bon żłobkowy, 

z którego skorzystano w ponad 600 przypadkach. Wzrasta liczba miejsc w przedszkolach 

publicznych i niepublicznych – to oznacza, że oferta edukacyjna w naszym mieście wzrasta. 

Nie ma się co dziwić, że w Gdańsku mieszka już ponad 470 000 mieszkańców – to jest 

historyczny rekord. Wykonanie budżetu to, z jednej strony kwestie finansowe, ale również 

społeczne. Niezwykle miło jest widzieć, że Pani Prezydent jest życzliwa dla wszystkich 

obywateli. 

 

Radny ANDRZEJ STELMASIEWICZ 

Przytoczył wypowiedź Pana Prezydenta Pawła Adamowicza – „Kultura jest fundamentem 

wszystkiego”. W 2019 roku na kulturę w budżecie przeznaczono 3% pełnej kwoty.  

W przypadku Gdańska było to ok. 109 milionów złotych – było to, m.in. finansowanie 

placówek kultury, np. Muzeum Gdańska, Miejski Teatr „Miniatura”, Europejskie Centrum 
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Solidarności. Gdańsk również wspiera inne placówki, w którym nie jest organem 

założycielskim, m.in. Operę Bałtycką. Miasto funduje wiele różnych rodzajów stypendium 

nagród, których beneficjentami są gdańscy artyści. Należy jeszcze wspomnieć o programie 

rewitalizacji obiektów Muzeum Miasta Gdańska. Są również inwestycyjne działania na 

mniejszą skalę. Edukacja kulturowa jest prowadzona w bardzo szerokim spektrum  

w mieście. Miasto Gdańsk nie preferuje żadnego rodzaju sztuki, nie stosuje tu zaplecza 

politycznego. Przykładem jest inwestowanie w Muzeum Sztuki NOMUS i słynny „rydwan”, 

ale też rewitalizacja  obiektów sakralnych – miasto dba o każdy aspekt. Miasto Gdańsk  

w czasie pandemii dalej wspiera kulturę – poprzez organizacje pozarządowe i inne.  

700 tysięcy złotych przeznaczono w tym roku na stypendia dla artystów, którzy ucierpieli 

przez pandemię. 

 

Radny KRYSTIAN KŁOS 

Odniósł się do kwestii opłat śmieciowych – podkreślił, że jest to decyzja konieczna, są to 

czynniki niezależne od samorządów. Subwencja oświatowa, która trafia do Gdańska nie 

pokrywa nawet wynagrodzeń dla nauczycieli. Utrzymanie, rozwój i wyposażenie placówek 

pokrywane jest wyłącznie z budżetu miasta – dlatego rosną wydatki. Podwyżki dla 

nauczycieli będą finansowane z pieniędzy mieszkańców, a nie z subwencji, która powinna 

ten cel pokryć. Ceny poszybowały w 2019 roku o 30% w górę – nie jest to wina samorządów. 

Na szczęście się teraz stabilizują. Podkreślił, że program „zdrovvelove”, o którym często 

się mówi, jest programem dobrowolnym i dotyczy 150 osób. Miasto Gdańsk nie jest 

zamknięte na inne myślenie, przykładem jest organizacja „Odpowiedzialny Gdańsk”, który 

również korzysta z miejskich środków finansowych. W zeszłym roku dostali 15 tysięcy 

złotych na realizację swoich warsztatów, w tym roku 17 tysięcy.  

 

Radny BOGDAN OLESZEK 

W 2019 roku przyjęto Miejski Program Zapobiegania Przestępczości oraz Porządku 

Publicznego i Bezpieczeństwa Obywateli w latach 2019-2021. Główne założenia to 

poprawa bezpieczeństwa, kształtowanie właściwych postaw dzieci, młodzieży oraz pomoc 

w kryzysie. Miasto wspiera działalność Komendy Miejskiej Straży Pożarnej oraz Komendy 

Policji. Straż Miejska została wyposażona dodatkowo w skutery oraz samochody służbowe. 

Nastąpiła rewitalizacja monitoringu miejskiego. Miasto jest również wyposażane  

w automaty do defibrylatorów. Ważne jest Miejskie Centrum Zarządzania Kryzysowego, 

które pracuje 24 godziny na dobę i reaguje na każde zaistniałe zagrożenie. Rozwijana jest 

również infrastruktura przeciwpowodziowa. Działa również program „Jaśniejszy Gdańsk”. 
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Spadła liczba wypadków w porównaniu z rokiem 2018.  

 

Radna KATARZYNA CZERNIEWSKA 

Ten bilans jest wyjątkowym, ponieważ jest pierwszym Prezydent Aleksandry Dulkiewicz. 

Wspomniała o zabójstwie Pana Prezydenta Pawła Adamowicza, o przedterminowych 

wyborach prezydenckich, w których Prezydent Dulkiewicz uzyskała 140 tysięcy głosów. 

Przypomniała o odmowie uczestnictwa Premiera Morawieckiego w spotkaniu z Prezydent 

Dulkiewicz. Wspomniała o spacerach dzielnicowych w mieście podczas których zostało 

zgłoszonych przez mieszkańców 127 spraw. Poruszyła również temat przejęcia Energi 

przez Orlen oraz, pojawiających się wzmiankach o przejęciu Lotosu, który, według Prezesa 

Kaczyńskiego, jest związany z bezpieczeństwem paliwowym, a nie biznesem. Podkreśliła, 

że będzie szczegółowo monitorować działania władzy państwowej. Podsumowała bilans 

pierwszego roku prezydentury Prezydent Dulkiewicz słowami: profesjonalizm, perfekcja  

i pasja w pracy dla gdańszczan.  

 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI 

Wspomniał o protestach mieszkańców wobec programów „zdrovvelove” oraz Gdańskiego 

Modelu Równego Traktowania. Przytoczył również marsz równości w 2019 roku, w którym 

uczestniczyła Pani Prezydent i Radni Platformy Obywatelskiej, gdzie, na czele pochodu, 

można było zobaczyć symbol uderzający w katolików. Jego zdaniem symbolem 

niepotrzebnych wydatków w mieście stał się wywiad dla portalu Onet, który kosztował 

podatników 50 tysięcy złotych. Wspomniał o protestach związanych ze stanem komunikacji 

miejskiej w Gdańsku – ma wrażenie, że nie wysłuchano do końca racji kierowców 

 i motorniczych. Brakuje w mieście infrastruktury drogowej i zielonej, na co skarżyli się 

mieszkańcy w 2019 roku. Wspomniał o problemie odbioru odpadów oraz o konieczności 

remontów mieszkań komunalnych. Poinformował, że budowanie nowych parkingów kłóci 

się z ideą nie wpuszczania samochodów do centrum – powinny pojawiać się one na 

obrzeżach śródmieścia. Wspomniał o „niegodnych”, Jego zdaniem, słowach Pani 

Prezydent Dulkiewicz na sejmowej komisji. Poruszył temat znalezienia ciał Polskich 

żołnierzy podczas prac archeologicznych na Westerplatte, kiedy Prezydent Dulkiewicz nie 

poruszała tej sprawy przez dwa miesiące. Stwierdził, że 2019 rok był rokiem trudnym, 

obfitował w różne wyzwania, ale, ma wrażenie, że Miasto Gdańsk nie we wszystkich 

przypadkach stanęło na wysokości zadania.  
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PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Odniósł się do wypowiedzi Pana Radnego Majewskiego – poinformował, że w roku 2019 

przewozy komunikacji miejskiej wyniosły 35 milionów kilometrów, co oznacza, że każdego 

dnia tylko autobusy jeżdżące po Gdańsku przemierzają trasę dwukrotnie okrążając ziemię 

wokół równika. To oznacza dużo mniejszą awaryjność, ponieważ wykonanie kontraktu 

GAITu przekroczyła 99,6%, jak i również wyższą ocenę pasażerów. Nowy tabór podniósł 

również komfort podróży. Rok 2019 jest historycznym rokiem dla gdańskiej komunikacji 

miejskiej, ponieważ, po raz pierwszy nie było żadnych wakatów wśród kierowców  

i motorniczych. Zawdzięczamy to olbrzymiemu dofinansowaniu z budżetu miasta, ponad 

150 milionów złotych dodanych na wydatki komunikacji miejskiej. Dzięki temu pensje 

kierowców wzrosły o 20-25%. Przypomniał słowa Radnych PiS o „bezprawnej” uchwale 

dotyczącej przewozu rowerów – Wojewoda Pomorski ją zatwierdził i została ona 

opublikowana w Dzienniku Urzędowym Województwa Pomorskiego.  

 

Radna BEATA DUNAJEWSKA 

Również odniosła się do wypowiedzi Radnego Majewskiego, mianowicie kwestii 

finansowania działań medialnych. Odesłała Pana do interpelacji 481/19 – jest tam 

wyjaśnienie na co zostały przeznaczone pieniądze związane z wywiadem na portalu 

Onet.pl. Nie dotyczyło to wywiadu Pani Prezydent Dulkiewicz, a całej akcji promocyjnej 

związanej z wydarzeniami wrześniowymi, m.in. wyjazdem dużej grupy redakcyjnej do 

Gdańska. Dodatkowo nie była to tylko rozmowa z Panią Prezydent Dulkiewicz, ale również 

z Agnieszką Holland, Jackiem Wendykowskim i innymi. Przypomniała o podpisaniu uchwały 

przez Prezydenta Dudę, która dotyczyła przekazania 2 miliardów złotych na TVP. Wydatki 

Gdańska są do tego nieporównywalne. 

 

Radny ANDRZEJ SKIBA 

Zarzucił Radnej Czerniewskiej manipulacje i niedopowiedzenia odnośnie wykształcenia 

Prezesa Obajtka. Jego zdaniem treści przedstawione w Raporcie o stanie miasta są 

pewnego rodzaju mową pochwalną na cześć Pani Prezydent Dulkiewicz. Stwierdził, że 

miastem nie rządzi Prezydent, tylko „republika deweloperów”. Jego zdaniem Pani 

Prezydent nie powinna dłużej tolerować Pana Bartosza Piotrusiewicza, Prezesa Gdańskich 

Usług Komunalnych, którego wypowiedzi, jak stwierdził Radny Skiba, „są po prostu 

skandaliczne”. Wspomniał o interpelacji Radnych Prawa i Sprawiedliwości, w której 

domagają się odwołania ze stanowiska Pana Piotrusiewicza ze względu na obrażanie 

swoimi wypowiedziami Polaków. Odniósł również wrażenie, że w roku 2019 Prezydent 
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Dulkiewicz była częściej „akwizytorem Platformy Obywatelskiej” w konfrontowaniu Gdańska 

z rządem. Stwierdził, że Gdańsk, z racji położenia geograficznego oraz potencjału 

gospodarczego i ludnościowego rozwijałby się niezależnie od rządzącej w nim partii. 

Postawił pytanie, czy w Gdańsku, w roku 2019, mieliśmy do czynienia ze „zrównoważonym 

rozwojem”. Uważa, że nie. Powstają nowe osiedla mieszkaniowe bez elementów 

koniecznych, np. licznych terenów zielonych, co powoduje, że przy większych ulewach 

mamy do czynienia z podtopieniami, a nawet lokalnymi powodziami. Z tych doświadczeń 

rządzący, jego zdaniem, nie wyciągnęli żadnych wniosków. Stwierdził, że Radni Prawa  

i Sprawiedliwości nie tylko wskazują na nieprawidłowości, ale wskazują również konkretne 

rozwiązania, np. projekt „Zielony Gdańsk”, którego nie przyjęto. Zapowiedział, że jeżeli 

będą jakieś próby „betonowania” pasa nadmorskiego, gwarantuje, że spotkają się one ze 

zdecydowanym sprzeciwem. Wspomniał wypowiedź Pana Marka Żylewskiego, który 

poruszył problem w Gdańskich Nieruchomościach – Pan Radny Skiba stwierdził, że uważa 

tą jednostkę za „Stajnię Augiasza”. Przytoczył fragmenty próśb mieszkańców do Gdańskich 

Nieruchomości i odpowiedzi, które pokazują skalę zaniedbań w tej jednostce w roku 2019. 

Stwierdził, że „pieniądze na remonty są marnotrawione”. Jego zdaniem Gdańsk w roku 

2019 rozwijał się nie dzięki rządom Pani Prezydent Dulkiewicz, tylko pomimo tego. 

 

PIOTR GRZELAK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Odniósł się do wypowiedzi Radnego Skiby. Stwierdził, że Radny nie przedstawił żadnych 

argumentów popierających tezę o „betonowaniu” Gdańska. Jego zdaniem Radny w kwestii 

Gdańskich Nieruchomości „prowokuje”. Poinformował, że będą prowadzone działania, aby 

zwiększyć efektywność tej jednostki. Stwierdził, że osoby atakujące prezesa Bartosza 

Piotrusiewicza nie mają do tego „moralnego prawa”, podkreślił, że każde przejawy 

nienawiści będą zwalczane. Przedstawił slajdy pokazujące nagłówki w Telewizji Polskiej, 

które negatywnie przedstawiały pewne grupy zawodowe i społeczne oraz konkretne osoby.  

 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI 

Poinformował o wystosowaniu interpelacji w sprawie wspomnianego już prezesa 

Gdańskich Usług Komunalnych. Podkreślił, że nie jest to pierwsze takie zachowanie tejże 

osoby i, że był już czas na reakcję, teraz Radni Prawa i Sprawiedliwości domagają się 

dymisji prezesa. 

 

Radny ANDRZEJ SKIBA 

Odniósł się do wypowiedzi Pana Prezydenta Grzelaka – poprosił o komentarz w sprawie 



22 
 

przedstawionych przez Radnego treści wystosowanych do Gdańskich Nieruchomości.  

 

Radna JOANNA CABAJ 

Poprosiła Radną Dunajewską o udokumentowanie swoich zarzutów co do tego, co dzieje 

się w Toruniu (chodzi o zarzuty dotyczące finansowania stacji Radio Maryja przez Polski 

rząd). Wystosowała prośbę do Pana Prezydenta Kowalczuka o zaprzestanie używania 

stwierdzenia „rzetelna wiedza” przy omawianiu Programu wsparcia prokreacji, ponieważ 

Pan Marek Skiba jasno udowodnił, że Program nie ma poparcia wśród ekspertów. 

Poinformowała ponadto o wykonaniu wizji lokalnej pomieszczeń podziemnych na Starym 

Mieście, po której wystosowano interpelację, ponieważ, jej zdaniem, wymagają one 

natychmiastowej reakcji władz. Odpowiedź wskazywała na to, że wizyta wykwalifikowanych 

pracowników została przerwana  przez tejże wizję lokalną, która stała się wystąpieniem 

medialnym, dlatego żadne decyzje na ten moment nie zostały podjęte.  Radna stwierdziła, 

że gdyby nie światło kamery, nie zauważono by wycieku ze ściany nośnej kamienicy. 

Ponadto poinformowała, że niedługo minie rok od otrzymania przez Gdańsk Nagrody 

Księżnej Asturii w wysokości 50 tysięcy euro, a do tej pory nie wiadomo na co zostaną 

przeznaczone te pieniądze.  

 

Radna BEATA DUNAJEWSKA 

Odniosła się do wypowiedzi Radnego Skiby i Radnej Cabaj. Przytoczyła publikacje 

Newsweeka oraz OKOPress – ponad 214 milionów złotych zostało przekazane na dzieła 

Ojca Rydzyka. 

 

Radny PRZEMYSŁAW MALAK 

Odniósł się do sytuacji hokeja w Gdańsku. Podał przykłady słów kibiców oraz zawodników 

do władz Miasta, które dotyczyły Hali Olivia. Pokazują one skalę zaniedbań. Hala 

potrzebuje modernizacji oraz zmiany zarządcy.  

 

Radny WALDEMAR JAROSZEWICZ 

Jego zdaniem Raport o Stanie Miasta odnosi się do lat 2013-2017, ponieważ pokazuje tylko 

jedną stronę Gdańska – tą dobrą.  

 

Radna TERESA WASILEWSKA 

Odniosła się do programu Zdrovvelove i przedstawiła stanowisko towarzystw naukowych  

w tym temacie. Sprzeciwiają się one kategorycznie łączeniu pedofilii i homoseksualności. 
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Nie zgadza się ze stanowiskiem Pani Strzałkowskiej. Przytoczyła stanowisko, które mówi o 

tym, że dzieci wychowywane w stabilnych rodzinach składających się z osób o tej samej 

płci nie różnią się od dzieci wychowywanych w rodzinach heteroseksualnych. 

Poinformowała, że Radni Koalicji Obywatelskiej i Wszystko dla Gdańska są spadkobiercami 

Prezydenta Pawła Adamowicza, który stworzył miasto otwarte, miasto solidarności  

i równości oraz wolne od uprzedzeń. Odniosła się do wypowiedzi Radnego Skiby i Radnego 

Majewskiego.  

 

Radny ANDRZEJ SKIBA 

Odniósł się do wypowiedzi Radnej Wasilewskiej.  

 

Radna TERESA WASILEWSKA 

Odniosła się do wypowiedzi Radnego Skiby. Ponowiła prośbę, aby któryś z Radnych Prawa 

i Sprawiedliwości odniósł się do 200 dzieci urodzonych dzięki metodzie in vitro.  

 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI 

Odniósł się do wypowiedzi Radnej Wasilewskiej. Poinformował w imieniu wszystkich 

Radnych Prawa i Sprawiedliwości, że cieszy się z każdego gdańszczanina, co nie zmienia 

faktu, że każdy może mieć inne zdanie wobec metody in vitro. Zapytał o zdanie Radnej 

Wasilewskiej odnoście informacji Instytutu Pamięci Narodowej, który nie zgadza się na 

wystawę na Placu Solidarności dotyczącej 40. rocznicy powstania „Solidarności”, co jest 

dziwne, ponieważ wystawa w 38. rocznicę odbyła się w tym samym miejscu.  

 

Radna JOANNA CABAJ 

Poczuła się zobowiązana odnieść się do wypowiedzi Radnej Wasilewskiej. Omówiła 

metodę in vitro. Stwierdziła, że dużo badań mówi o tym, że przy takiej metodzie 

zapłodnienia bardzo dużo dzieci rodzi się przedwcześnie, co wiąże się z bardzo dużym 

obciążeniem zdrowotnym dla dziecka.  

 

PIOTR KOWALCZUK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Sprostował informacje o metodzie in vitro przytoczone przez Radną Cabaj. Poprosił, aby 

zostawić decyzję co do zastosowania takiej metody zapłodnienia rodzicom, a nie 

decydować za nich. Nie jest to przymus, tak jak uczestnictwo w programie Zdrovvelove. 
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Radny KRYSTIAN KŁOS 

Odniósł się do wypowiedzi Radnego Majewskiego i poinformował, że Przewodniczący 

Klubu Radnych PiS, Kazimierz Koralewski, w jednym z wywiadów popierał inwestycję  

w parkingi w centrum miasta. Przytoczył również sytuację z sesji z zeszłego roku, kiedy  

w czasie debaty nad Raportem o Stanie Miasta, ówczesny Radny, Pan Poseł Kacper 

Płażyński, opuścił obrady, aby udać się do telewizji, dlatego nie wie, czemu Radny Majewski 

atakuje innych Radnych, którzy opuścili na jakiś czas Salę Obrad. Nazwał Radnych PiS 

‘zakłamanymi”.  

 

Radna JOANNA CABAJ 

Odniosła się do wypowiedzi Prezydenta Kowalczuka. Zapytała, czy Prezydent widzi różnicę 

pomiędzy prokreacją a seksedukacją.  

 

Radna BEATA DUNAJEWSKA 

Odniosła się do wypowiedzi Radnej Cabaj. Nie zgadza się na ujmowanie matek dzieci 

urodzonych dzięki metodzie in vitro w statystykach, ponieważ nie różnią się one od matek 

dzieci urodzonych naturalnie. 

 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI 

Odniósł się do wypowiedzi Radnego Kłosa. 

 

Radna EMILIA LODZIŃSKA 

Podziękowała Radnej Wasilewskiej za jej wypowiedź pokazującą, że Gdańsk jest wrażliwy 

na drugiego człowieka. Wydaje jej się, że głosy, które wybrzmiało dzisiaj odnośnie metodzie 

in vitro wynikają z niewiedzy. Wzburzyła ją wypowiedź Radnej Cabaj. Uważa metodę in vitro 

za narzędzie do spełniania marzeń o posiadaniu dziecka i ma nadzieję na kontynuację. 

Odniosła się również do zarzutów w kierunku Gdańskich Nieruchomości Pana Radnego 

Skiby. Opowiedziała jak negatywny wpływ ma jednostka rządowa, czyli Polskie Wody na 

tempo realizacji gdańskich inwestycji, które wpływają na bezpieczeństwo mieszkańców. Na 

decyzje czeka się nawet dwa lata.  

 

PIOTR KOWALCZUK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Odniósł się do wypowiedzi Radnej Cabaj.  
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Radny ANDRZEJ SKIBA 

Odniósł się do wypowiedzi Radnej Lodzińskiej. Zaproponował spotkanie z jedną z lokatorek, 

której zarzuty poruszył Radny Skiba i Radna Lodzińska. Stwierdził, że lokal zaproponowany 

jej przez Gdańskie Nieruchomości jest nieodpowiednim miejscem do zamieszkania i nie 

nadaje się dla osób, które mają problemy z układem oddechowym. Zaproponował Radnej 

wspólne znalezienie rozwiązania tej sytuacji. 

 

Radna EMILIA LODZIŃSKA 

Odniosła się do wypowiedzi Radnego Skiby. Jej zdaniem lokal proponowany jest na ten 

moment najlepszym rozwiązaniem.   

 

ALAN ALEKSANDROWICZ – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Odniósł się do poruszenia przez Radnego Skibę sprawy Gedanii.  

 

Radny KRYSTIAN KŁOS 

Również odniósł się do sprawy terenu Gedanii. Stwierdził, że ważne jest, aby pogodzić 

wszystkie strony w tym sporze, który tyczy się zagospodarowania terenu. 

 

Radna ANNA GOLĘDZINOWSKA 

Odnotowała, że w tym roku w Raporcie o Stanie Miasta liczba nasadzonych drzew  

w Gdańsku jest szczegółowo podana, to ponad 150 tysięcy. Klimat miejski znacznie 

potrzebuje tego typu inwestycji. Myśli, że warto w Raporcie przyszłorocznym oddzielić 

nasadzenia leśne i parkowe od zieleni towarzyszącej. Zwróciła również uwagę na 

wykonanie prac związanych z Wielką Aleją Lipową. Podziękowała za prototypowanie Traktu 

Konnego w zakresie mobilności. Cieszy się, że rozwijają się inwestycje, które mają pomóc 

przy nawalnych deszczach, np. ogrody deszczowe.  

 

Radny CEZARY ŚPIEWAK-DOWBÓR 

Stwierdził, że Pani Prezydent Dulkiewicz zasługuje na pochwały oraz, że Radni Koalicji 

Obywatelskiej i Wszystko dla Gdańska Raport o Stanie Miasta odbierają pozytywnie. 

Odniósł się do wypowiedzi na temat edukacji seksualnej podkreślając, że jest to dobrowolne, 

tak samo jak metoda in vitro i nie wolno pozbawiać wyboru mieszkańcom.  

 

Radna BARBARA IMIANOWSKA 

Odniosła się do wypowiedzi Radnej Wasilewskiej. Stwierdziła, że nie byłoby ich tutaj, gdyby 
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nie rodzice, czyli kobieta i mężczyzna. Według niej uczestnictwo dzieci i młodzieży  

w Paradach Równości jest dla nich krzywdzące ze względu na treści i sceny, które się tam 

pojawiają. Są to dla niej dewiacje i zboczenia. Stwierdziła, że program Zdrovvelove nadaje 

się do śmieci. Wspomniała również o strajkach nauczycieli – poinformowała, że dzieci na 

tym cierpią, Prezydent Kowalczuk za to odpowie, a ci nauczyciele, którzy nie strajkowali 

byli przez to piętnowani. 

 

PIOTR KOWALCZUK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Odniósł się do wypowiedzi Radnej Imianowskiej. Podkreślił, że homoseksualizm nie jest 

dewiacją, tylko orientacją seksualną. Przeprosił osoby, które zostały przez Radną 

Imianowską dzisiaj obrażone.  

 

Radny KRYSTIAN KŁOS 

Odniósł się do wypowiedzi Radnej Imianowskiej.  

 

Radna BEATA DUNAJEWSKA 

Odniosła się do wypowiedzi Radnej Imianowskiej. Stwierdziła, że przez takie osoby ludzie 

odwracają się od kościoła.  

 

Radna BARBARA IMIANOWSKA 

Podkreśliła, że nadal będzie uważać, że dzieci, które idą w Paradzie Równości są 

demoralizowane publicznie. Odniosła się do wypowiedzi Radnego Kłosa. Podkreśliła, że 

nie chciała nikogo obrażać.  

 

Radna TERESA WASILEWSKA 

Odniosła się do wypowiedzi Radnej Imianowskiej. Podkreśliła, że matki wiedzą, co powinno 

dziecko, a czego nie. 

 

Radna ELŻBIETA STRZELCZYK 

Poprosiła o ostudzenie emocji. Odniosła się do Raportu o Stanie Miasta i poprosiła Panią 

Prezydent, aby uwzględnić to, co dzieje się na Przymorzu i Zaspie. Tunel pod Martwą Wisłą 

miał pomóc w rozładowaniu korków, a tylko je kreuje.  
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Radny PIOTR GIERSZEWSKI 

Stwierdził, że nikt tutaj nie da rady przebić Radnego Dziubka z roku 1999, który mówił przez 

3 godziny. Jego zdaniem mieszkańcy powiedzieliby, że Radni obecni tutaj kłócą się  

o światopogląd, zapominając o Mieście. Podkreślił, że na edukację w Gdańsku idą ogromne 

środki pieniężne. Stwierdził, że Pani Prezydent nie jest konsekwentna w swoim zarządzaniu 

placówkami edukacyjnymi. Przytoczył tu przykład dwóch szkół na Górnym Tarasie,  

z których jedna pozostała w rękach Miasta, a druga została oddana prywatnemu 

operatorowi.  

 

PIOTR KOWALCZUK – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Odniósł się do wypowiedzi Radnego Gierszewskiego. Stwierdził, że różnica w prowadzeniu 

wyżej wymienionych placówek edukacyjnych wynika ze zmiany funkcjonowania prawa 

oświatowego. 

 

Radny PIOTR DZIK 

Podkreślił bardzo duże wydatki Miasta na różne obszary. Zwrócił uwagę również na duże 

dotacje Gdańska na kościoły.  

 

Radny ANDRZEJ KOWALCZYS 

Stwierdził, że jeżeli dojdzie do przejęcia LOTOSu przez Orlen, wygeneruje to bardzo duże 

straty dla Miasta. Przytoczył przykład Energi, której akcje spadły na same wspomnienie  

o fuzji.  

 

Radna KAMILA BŁASZCZYK 

Stwierdziła, że bardzo ją boli, gdy na Sali Obrad padają słowa stygmatyzujące kogoś. Jej 

zdaniem żyjemy szczęśliwie w Mieście, jeżeli naszym problemem są tylko Parady Równości 

i programy edukacji seksualnej.  

 

Radny KAZIMIERZ KORALEWSKI 

Stwierdził, że w Raporcie o Stanie Miasta powinna znaleźć się informacja, jeżeli w Gdańsku 

nie ma przyłączy ołowianych. Jego zdaniem przejazdy przez torowiska są w katastrofalnym 

stanie. Również zwrócił uwagę na Tunel pod Martwą Wisłą, który generuje korki na 

Przymorzu. Ma nadzieję, że Ołowiankę czeka w ciągu dwóch lat modernizacja. Stan Miasta 

ocenia na niewystarczający i niedostateczny.  
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PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Zwrócił uwagę na to, że był rozpisany przetarg na modernizację trakcji. W zeszłym roku 

Miasto podjęło decyzję, że Gdański Zarząd Dróg i Zieleni powierza tą infrastrukturę  

w utrzymanie Gdańskim Autobusom i Tramwajom. Duże nakłady finansowe są 

inwestowane, aby zniwelować ewentualne awarie i przerwy w funkcjonowaniu komunikacji 

miejskiej.  

 

Radny LECH WAŁĘSA 

Odniósł się do wcześniejszych wypowiedzi dotyczących Parady Równości. Stwierdził, że  

w słowach, pod przykrywką katolicyzmu i chrześcijaństwa, kryje się dużo pogardy  

i nienawiści. Jest tym oburzony. 

 

Radny ROMUALD PLEWA 

Zwrócił uwagę na zbiorniki retencyjne w mieście. Jego zdaniem powinny być one częściej 

czyszczone. Mieszkańcy wnioskują o więcej zbiorników. Zmiany klimaty skutkują większymi 

i gwałtowniejszymi opadami. Miasto powinno przygotować tak retencję, aby była 

skuteczniejsza oraz by wody deszczowe wykorzystywać na rzecz roślinności, która będzie 

upiększała Gdańsk.  

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Poinformowała, że bardzo sobie ceni współpracę i wymianę doświadczeń. Bardzo chciałaby, 

aby z tej dyskusji wszyscy wyszli z przeświadczeniem, że mają z czego być dumni. 

Przeprosiła z mównicy wszystkich, którzy poczuli się urażeni słowami, które padły na Sali 

Obrad. Podkreśliła, że Miasto Gdańsk jest Miastem dla każdego. Należy zatem 

respektować zasady wzajemnego szacunku.  

 

PUNKT 6 

Uchwała w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Gdańska wotum 

zaufania (druk 678) 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK Przewodnicząca RMG 

Opinie KSiB, KPGiM, KZP, KSiŁP, KE, KRiPS, KKiP, KSiT, KZR, KSWiP pozytywne. Komisja 

Rewizyjna nie opiniowała. 
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ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Przedstawiła projekt wraz z uzasadnieniem. 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK Przewodnicząca RMG 

Ponownie sprawdziła kworum.  

 

Głosów w dyskusji nie było, przystąpiono do głosowania. 

 

  za      - 22  

         przeciw   - 11 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

 

Uchwałę Nr XXV/671/20 

        z dnia 16 lipca 2020 roku 

w sprawie udzielenia Prezydentowi Miasta Gdańska wotum 

zaufania 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

 

PUNKT 7 

Sprawozdanie Prezydenta Miasta Gdańska z wykonania Budżetu Miasta 

Gdańska za rok 2019 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Przedstawiła sprawozdanie z wykonania Budżetu Miasta w formie prezentacji. 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
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Radny CEZARY ŚPIEWAK-DOWBÓR Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji 

Obywatelskiej 

Zwrócił uwagę na program „Jaśniejszy Gdańsk”, w którym udało się doświetlić 46 lokalizacji 

oraz program modernizacji chodników. Podkreślił, że Klub Radnych jest za udzieleniem 

absolutorium Prezydent Miasta Gdańska. 

 

Radny PRZEMYSŁAW MAJEWSKI w imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości 

Zwrócił uwagę na proces planowania i później wykonania niektórych wydatków. Zauważył, 

że w projekcie są wyższe poziomy planowania i wykonania inwestycji. Zadał pytanie Pani 

Skarbnik Izabeli Kuś – w jaki sposób można zweryfikować, czy środki zostały faktycznie 

wykorzystane w pełni? Czy należy porównywać to z projektem, który został przyjęty, czy  

z inwestycją już wykonaną? W planie w projekcie i sprawozdaniu jest ponad 2 miliony 

różnicy. 

 

Radna KATARZYNA CZERNIEWSKA w imieniu Klubu Radnych Wszystko dla 

Gdańska 

Mając na uwadze 9. godzinę dyskusji oraz zdrowie Radnej Teresy Wasilewskiej 

zrezygnowała ze swojego wystąpienia. 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK Przewodnicząca RMG 

Opinie KSiB, KPGiM, KZP, KSiŁP, KE, KRiPS, KKiP, KSiT, KZR pozytywne. 

 

IZABELA KUŚ Skarbnik Miasta Gdańska 

Odniosła się do wypowiedzi Radnego Majewskiego. Poinformowała, że wykonanie budżetu 

zawsze odnosi się do wykonania planu po zmianach. Projekt Budżetu opiera się na 

założeniach, które w trakcie roku budżetowego mogą zostać zmienione. Wszelkie dotacji  

z budżetu Państwa są również wprowadzane poprzez zarządzenia Prezydenta. Zwykle  

w marcu jest robiona duża korekta Budżetu i są odtwarzane środki niezrealizowane z roku 

poprzedniego. Podsumowując: patrząc na wykonanie budżetu należy odnosić się do kwoty 

planowanej pod koniec roku i kwota po stronie wydatków zawsze musi być wyższa niż 

faktycznie zrealizowane wydatki. 
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PUNKT 8 

Uchwała w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2019 rok  

(druk 679) 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK Przewodnicząca RMG 

Opinia Komisji Rewizyjnej pozytywna. 

 

IZABELA KUŚ Skarbnik Miasta Gdańska 

Przedstawiła opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej, która jest pozytywna.  

 

Radny KAZIMIERZ KORALEWSKI Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 

Poinformował o opinii pozytywnej Komisji Rewizyjnej.  

 

Głosów w dyskusji nie było, przystąpiono do głosowania. 

 

  za      - 22  

         przeciw   - 11 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

 

Uchwałę Nr XXV/672/20 

        z dnia 16 lipca 2020 roku 

w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu Miasta Gdańska za 2019 rok 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
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PUNKT 9 

Uchwała w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta 

Gdańska za 2019 rok (druk 686) 

 

Radny KAZIMIERZ KORALEWSKI Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 

Przedstawił Uchwałę Nr 2/2020 Komisji Rewizyjnej RMG z dnia 24 czerwca 2020 r.  

w sprawie wniosku o udzielenie absolutorium Prezydentowi Miasta Gdańska za 2019 rok. 

 

Radny CEZARY ŚPIEWAK-DOWBÓR Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji 

Obywatelskiej 

Poinformował, że Klub Radnych Koalicji Obywatelskiej zdecydowanie poprze uchwałę. 

 

Radny KAZIMIERZ KORALEWSKI Przewodniczący Klubu Radnych Prawa  

i Sprawiedliwości 

Poinformował, że Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości będzie głosował przeciw. 

 

Radna KATARZYNA CZERNIEWSKA w imieniu Klubu Radnych Wszystko dla 

Gdańska 

Poinformowała, że Klub Radnych Wszystko dla Gdańska będzie głosował za udzieleniem 

absolutorium Pani Prezydent Aleksandrze Dulkiewicz. 

 

Głosów w dyskusji nie było, przystąpiono do głosowania. 

 

  za      - 22  

         przeciw   - 11 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XXV/673/20 

        z dnia 16 lipca 2020 roku 

w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Gdańska za 

2019 rok 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Podziękowała za okazane zaufanie.  

 

PUNKT 10 

UCHWAŁY 

 

1) w sprawie udzielenia gminie Chmielnik i gminie Jawornik Polski pomocy finansowej 

na usunięcie skutków powodzi (druk 689 + autopoprawka); 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK Przewodnicząca RMG 

Opinia KSiB pozytywna. KSiŁP nie opiniowała. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Przedstawiła projekt wraz z uzasadnieniem. 

 

Radny KAZIMIERZ KORALEWSKI 

Przypomniał wielką powódź w Gdańsku i stwierdził, że miasto powinno być solidarne oraz 

mądre przed szkodą. Działania w Gdańsku, aby uchronić miasto przed skutkami ulewnych 

deszczów są niewystarczające. 

 

Radna ELŻBIETA STRZELCZYK 

Zwróciła uwagę na błąd w autopoprawce do projektu uchwały. 

 

IZABELA KUŚ Skarbnik Miasta Gdańska 

Przyznała rację Pani Radnej Strzelczyk. 
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Radny ANDRZEJ SKIBA 

Podziękował za ten projekt uchwały. 

 

Radna TERESA WASILEWSKA 

Podziękowała za dyskusję. Stwierdziła, że na następną sesję przyniesie Księgę Gości 

Hostelowych, aby Radni zobaczyli jak turyści nas postrzegają. 

 

Radna KAMILA BŁASZCZYK 

Zgłosiła niepotrzebność dygresji o dzieleniu i niepomaganiu. 

 

Radny CEZARY ŚPIEWAK-DOWBÓR 

Zapytał, czy wypowiedź Pani Skarbnik ma rozumieć jako wniesienie autopoprawki ustnej 

do autopoprawki zgłoszonej pisemnie. 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK Przewodnicząca RMG 

Potwierdziła, że wypowiedź Pani Skarbnik jest autopoprawką do uchwały. 

 

Radna JOANNA CABAJ 

Poprosiła Panią Prezydent o wyjaśnienia w związku z pomocą finansową dla gminy 

Przeworsk. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Poinformowała, że jest to pomoc finansowa Miasta Stołecznego Warszawy, ale potwierdziła, 

że gmina Przeworsk otrzymała 200 tysięcy złotych. 

 

Więcej głosów w dyskusji nie było, przystąpiono do głosowania. 

 

  za      - 33  

         przeciw   - 0 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 
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Uchwałę Nr XXV/674/20 

        z dnia 16 lipca 2020 roku 

w sprawie udzielenia gminie Chmielnik i gminie Jawornik Polski 

pomocy finansowej na usunięcie skutków powodzi 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

2) zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie zasad i trybu przyznawania 

stypendiów naukowych Prezydenta Miasta Gdańska im. Gabriela Daniela Fahrenheita 

(druk 688); 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK Przewodnicząca RMG 

Opinia KE pozytywna. 

 

PIOTR KOWALCZUK Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Przedstawił projekt wraz z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było, przystąpiono do głosowania. 

 

  za      - 33  

         przeciw   - 0 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

Uchwałę Nr XXV/675/20 

        z dnia 16 lipca 2020 roku 

zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie zasad i 

trybu przyznawania stypendiów naukowych Prezydenta Miasta 

Gdańska im. Gabriela Daniela Fahrenheita 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
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3) zmieniająca uchwałę w sprawie nadania statutu Gdańskiemu Ogrodowi 

Zoologicznemu (druk 690);    

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK Przewodnicząca RMG 

Komisja Zrównoważonego Rozwoju nie opiniowała. 

 

PIOTR GRZELAK Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 

Przedstawił projekt wraz z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było, przystąpiono do głosowania. 

 

  za      - 33  

         przeciw   - 0 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

 

Uchwałę Nr XXV/676/20 

z dnia 16 lipca 2020 roku 

zmieniająca uchwałę w sprawie nadania statutu Gdańskiemu Ogrodowi 

Zoologicznemu 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

 

4) zmieniająca uchwałę w sprawie powołania Rady Seniorów w Gdańsku (druk 691);  

 

BEATA DUNAJEWSKA Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla Gdańska 

Przedstawiła projekt wraz z uzasadnieniem. 

 

Głosów w dyskusji nie było, przystąpiono do głosowania. 
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  za      - 33  

         przeciw   - 0 

         wstrzymało się  - 0 

 

Rada Miasta Gdańska  

w głosowaniu p r z y j ę ł a 

 

 

Uchwałę Nr XXV/677/20 

z dnia 16 lipca 2020 roku 

zmieniająca uchwałę w sprawie powołania Rady Seniorów w 

Gdańsku 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

 

PUNKT 11 

WNIOSKI, OŚWIADCZENIA OSOBISTE 

 

 

Radny ANDRZEJ SKIBA 

Nawiązał do interpelacji Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości i wyraził poparcie projektu 

Instytutu Pamięci Narodowej dotyczącego zorganizowania wystawy na 40. rocznicę 

powstania ruchu społecznego „Solidarność”. 
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PUNKT 12 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

 

Radna AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca RMG 

Zamknęła obrady sesji. 

 

Obrady zakończono o godzinie 18:59. 

 

 

Przewodnicząca  
Rady Miasta Gdańska  

 
 
 

Agnieszka Owczarczak 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła  
na podstawie zapisu w formie cyfrowej  
 
 
inspektor BRMG  
Michele Bobkowska 
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